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PROTOKÓŁ Nr XXXV/2022 

Sesji Rady Powiatu Toruńskiego 

odbytej w dniu 07 marca 2022 r. 

za pomocą wideokonferencji 

 

Przewodniczący Rady Powiatu Toruńskiego Paweł Polikowski o godzinie 13:00 

otworzył XXXV Sesję Rady Powiatu Toruńskiego zwołaną w trybie nadzwyczajnym  

na wniosek Zarządu Powiatu Toruńskiego. Przywitał Radnych, Zarząd ze Starostą Markiem 

Olszewskim na czele, Skarbnik Powiatu Toruńskiego Danutę Jabłońską – Drążelę, Sekretarz 

Powiatu Toruńskiego Wiolettę Schreiber, Radcę Prawnego Monikę Kochowicz, Kierownika 

Biura Zamówień Publicznych Czesława Makowskiego, Naczelnika Wydziału Projektów 

Europejskich, Informacji i Współpracy z Mediami Wojciecha Kniecia, Inspektora  

ds. zarządzania kryzysowego Krzysztofa Jankowskiego oraz Inspektora ds. obronnych 

Tadeusza Wierzbę. 

Ad 2. Przewodniczący Rady poinformował, że w chwili obecnej w obradach bierze udział 15 

Radnych, wobec czego Sesja jest prawomocna.  

Raport ze sprawdzenia obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Ad 3. Przewodniczący Rady poinformował, że porządek obrad wraz z materiałami został 

przesłany drogą mailową i zaproponował rozszerzenie porządku obrad o kolejny punkt 

dotyczący Stanowiska Rady Powiatu Toruńskiego, następnie zapytał, czy ktoś wnosi uwagi  

do zaproponowanego porządku obrad. 

Wobec braku uwag, Przewodniczący Rady Powiatu Toruńskiego zarządził głosowanie  

nad zmienionym porządkiem obrad: 

1. Otwarcie XXXV Sesji Rady Powiatu.  

2. Stwierdzenie prawomocności obrad.  

3. Przyjęcie porządku obrad.  

4. Informacja na temat działań Powiatu Toruńskiego w zakresie pomocy Ukrainie                                     

i Ukraińcom.  

5. Stanowisko Rady Powiatu Toruńskiego. 

6. Sprawy różne, wnioski i oświadczenia. 

7. Zamknięcie XXXV Sesji Rady.  

W wyniku przeprowadzonego głosowania porządek obrad wraz z wprowadzoną zmianą został 

przyjęty 16 głosami „za” (przy 1 obecnym niegłosującym). 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Ad 4. Głos zabrał Starosta Toruński Marek Olszewski. Powiedział, że w związku z faktem 

ataku Rosji na Ukrainę, granicę Polski przekroczył 1 mln uchodźców. Poinformował, że 

niedawno zakończyło się spotkanie Samorządowego Forum Województwa Kujawsko-

Pomorskiego i wszyscy jego uczestnicy są zgodni, że należy potępić agresję rosyjską. 

Powiedział, że w porządku dzisiejszych obrad znajduje się stanowisko Rady Powiatu 

Toruńskiego i są to ważne deklaracje, które chociaż bezpośrednio niczego  

nie zmieniają, to tworzą społeczny klimat i są potrzebne zarówno nam, jak i mieszkańcom 

Ukrainy. Podkreślił niezwykły wybuch solidarności i ofiarności finansowej społeczeństwa. 
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Zaznaczył, że musimy zdawać sobie sprawę z tego, że każda spontaniczna akcja z czasem 

wygasa. Jako samorząd w Polsce jesteśmy zobligowani do pomocy oraz usystematyzowania  

i uporządkowania jej tak, aby była skuteczna i trafiała tam gdzie powinna. Poinformował,  

że są problemy z rozlokowaniem uchodźców z Ukrainy w mniejszych ośrodkach. Dodał,  

że nie wiemy ilu z nich traktuje Polskę jako kraj tranzytowy. Wiemy, że około 180 tys. 

uchodźców znalazło się w Niemczech, wiadomo też, że niektórzy z nich wybierają inne kraje 

europejskie, m.in. sąsiadujące z nami Czechy. Na razie dane są szczątkowe i nie pokazują,  

z jakim zjawiskiem w ciągu najbliższych miesięcy, a później lat będziemy mieli do czynienia. 

Poinformował również, że zbiórka darów, która jest bardzo spontaniczna, obecnie się nieco 

systematyzuje i ulega uporządkowaniu. Dodał, że w gminach powstały punkty gminne, 

natomiast Wojewoda opublikował listę artykułów, które należy zbierać w naszym 

województwie i wydał instrukcję dotyczącą sposobu pakowania, znakowania i przesyłania 

pomocy rzeczowej do punktu wojewódzkiego. Starosta dodał, że na poziomie powiatu 

koordynowana jest zbiórka na naszym terenie i wyznaczone osoby będą odbierały dary 

zgromadzone w gminach. Poinformował, że będziemy je gromadzić w powiatowym punkcie,  

a następnie przewozić zgromadzone artykuły do punktu wojewódzkiego w Bydgoszczy. 

Starosta przekazał radnym, iż w tej chwili na terenie powiatu zarejestrowano 239 obywateli 

Ukrainy, którzy przybyli po 24.02.2022 r. Gminy powiatu toruńskiego przygotowały miejsca 

zakwaterowania zbiorowego: pensjonaty, pokoje do wynajęcia. Powiedział, że nie ma pełnych 

danych dotyczących indywidualnego goszczenia uchodźców. Zdaniem Starosty,  

dopiero gdy pojawi się ustawa o cudzoziemcach dostępne będą narzędzia, przy pomocy których 

będzie można tę pomoc lepiej koordynować. Obecnie na podstawie Rozporządzenia Ministra 

Zdrowia, uchodźcy którzy przybyli po 24.02.2022 r. mogą korzystać bezpłatnie ze świadczeń 

refundowanych przez NFZ. Starosta zaznaczył, że zajdzie konieczność włączenia tych osób 

do systemu opieki społecznej, zdrowotnej oraz do systemu edukacji. Podkreślił, że pojawiają 

się rzeczywiste wyzwania dla dyrektorów szkół, do których  obywatele Ukrainy chcą zapisywać 

swoje dzieci. Bez Rozporządzenia Ministra Edukacji jest to improwizacja, ale należy mieć 

nadzieję, że ustawa o cudzoziemcach, która będzie regulowała wiele różnych ustaw wskaże 

narzędzia potrzebne do rozwiązywania zadań. Zaznaczył dodatkowo, że oprócz koordynowania 

doraźnej pomocy czy przygotowania pomocy długofalowej, jesteśmy także zobowiązani  

do myślenia o bezpieczeństwie w kategoriach elementarnych. Poinformował, że podczas 

ostatniego spotkania Miejsko - Powiatowego Sztabu Zarządzania Kryzysowego omawiane  

były potencjalne zagrożenia, które mogą się zdarzyć w przypadku oddziaływania skutków 

militarnych. Poinformował, że wszystkie służby odpowiedzialne za bezpieczeństwo i instytucje 

odpowiadające za infrastrukturę są do zagrożenia należycie przygotowane - jest pełna 

odpowiedzialność i przygotowanie do ewentualnego wystąpienia problemów takich jak brak 

prądu i wody.  

Następnie poprosił o przedstawienie informacji przez kierownika Czesława Makowskiego. 

Kierownik Biura Zamówień Publicznych Czesław Makowski występujący jako Koordynator 

Powiatowy Pomocy dla Ukrainy podkreślił, że najlepiej kierowana pomoc dla mieszkańców 

Ukrainy to pomoc pieniężna. Poinformował, że na stronach rządowych opublikowane  

są numery kont instytucji, na które można dokonać przelewu i są to: Polska Akcja Humanitarna, 

Caritas Polska, Polskie Centrum Pomocy Międzynarodowej, Polski Czerwony Krzyż i Polska 
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Misja Medyczna. Powiedział, że organizacja może w trybie natychmiastowym uruchamiać 

pomoc materialną robiąc zakupy, mając aktualną wiedzę, co w danej chwili jest najbardziej 

potrzebne, a dodatkowo kieruje pomoc bezpośrednio swoimi ścieżkami dystrybucji na Ukrainę. 

Ścieżki te nie są łatwe, ponieważ działania wojenne niszczą drogi i tory kolejowe. Z dnia  

na dzień sytuacja się zmienia, wobec czego organizacje codziennie muszą opracowywać nową 

formę pomocy. Dodał, że pomoc napływa również z innych krajów ościennych. Jeśli ktoś nie 

chce udzielić pomocy w formie wpłaty pieniędzy, a chce wesprzeć Ukrainę w towarach, to rząd 

upoważnił do tego Wojewodów i Agencje Rezerw Strategicznych. Powiedział, że punkty 

zbiórki zostały zorganizowane w Powiecie Toruńskim na terenie każdej gminy. Punkty zbiórki 

darów dla Ukrainy zostały zorganizowane: w m. Chełmża – Biblioteka Miejsko Publiczna  

w Chełmży przy ul. Bydgoskiej 7, gm. Chełmża – Świetlica wiejska w Kuczwałach,  

gm. Czernikowo – Remiza OSP w Czernikowie, gm. Lubicz – Świetlica wiejska w Kopaninie, 

gm. Łubianka mająca kilka punktów – Biblioteka Centrum Kultury w Łubiance, Gminny 

Ośrodek Pomocy Społecznej w Łubiance, gm. Łysomice - Szkoła Podstawowa w Łysomicach, 

Szkoła Podstawowa w Ostaszewie, Szkoła Podstawowa w Świerczynkach, Przedszkole 

Gminne w Papowie Toruńskim, Filia Przedszkola w Lulkowie, w Gostkowie i w Łysomicach, 

Gminny Ośrodek Społeczny w Łysomicach i Urząd Gminy Łysomice, gm. Obrowo – Urząd 

Gminy Obrowo,  gm. Wielka Nieszawka – Olender. Przedszkole Mała Nieszawka, Gminne 

Centrum Kultury Mała Nieszawka, Szkoła Podstawowa Cierpice, Szkoła Podstawowa Mała 

Nieszawka, gm. Zławieś Wielka – Stara Baza SKR. Koordynator Powiatowy podkreślił,  

że każda gmina posiada własne punkty zbiórki. Ponadto Wojewoda ogłosił listę, która wskazuje 

konkretne rzeczy, jakie mogą zostać przekazane do Ukrainy. Pierwsza grupa to odzież  

i okrycia: m.in. koce, śpiwory, podkładki pod materace, nowe ubrania. Druga grupa to środki 

higieny i czystości, trzecia grupa – żywność łącznie z wodą. Dodał, że woda sprawia najwięcej 

problemów przy zbiórce ze względu na trudności przy pakowaniu jej w kartony  

oraz brak możliwości załadowania na palety, gdyż niejednokrotnie jest zbierana w zgrzewkach 

i w takiej postaci przewożona. Kolejne produkty spożywcze to makarony, konserwy. Zbierane 

są także naczynia jednorazowe. Grupę czwartą stanowią baterie, powerbanki, oświetlenie, 

latarki, świece, zestawy pierwszej pomocy. Grupa piąta – podstawowe środki medyczne 

otrzymywane bez recepty. Powiedział, że wszystko musi być we właściwy sposób 

posegregowane. Oświadczył, że już zostały przyjęte pierwsze transporty, które przewiozły 

ponad 100 kartonów. Ze względu na to, że Agencja Rezerw Strategicznych otrzymuje pakunki 

na paletach konieczne jest, aby kartony miały swój niepowtarzalny numer, opis zawartości               

i ilość sztuk. Jest to istotne ze względu na sposób pomocy oraz miejsce wysyłki danej palety. 

Zapakowane w taki sposób rzeczy muszą być przewiezione do magazynu powiatowego,  

a w dalszej kolejności do magazynu wojewódzkiego, który znajduje się w Bydgoszczy  

przy ul. Gdańskiej 187. Palety następnie będą transportowane pod Warszawę do magazynu 

Agencji Rezerw Strategicznych, a następnie przewiezione pociągiem do Ukrainy. Dodał, że 

dzisiaj nie wiadomo, czy ta strategia się nie zmieni, ponieważ nie wiadomo czy nie zostanie 

zniszczona infrastruktura kolejowa. Zaznaczył, że występują również problemy z wjazdem 

transportem kołowym na teren Ukrainy.  

Wracając do tematu zbierania potrzebnych artykułów poinformował, że koordynatorzy gminni 

zostawiają u siebie żywność, wodę oraz inne rzeczy, które mogą być potrzebne uchodźcom, 
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których mają coraz więcej na swoim terenie i tę pomoc również należy do nich kierować. 

Zaznaczył, że bardzo pomocna jest społeczność ze Szkoły w Gronowie, ponieważ dyrektor 

oddelegował nauczycieli wychowania fizycznego wraz z wychowankami ze starszych klas  

do pomocy przy rozładunku kartonów. Poinformował, że Zarząd przeznaczył dodatkowe  

20 tys. ze środków powiatowych dla CKU w Gronowie na zakup wózka widłowego, dzięki 

któremu będzie łatwiejsze zapakowanie palet i przygotowanie ich do transportu. 

Przewodniczący Rady podziękował za szczegółowo przedstawioną informację, następnie głos 

zabrał Starosta Toruński Marek Olszewski. 

Starosta Toruński poprosił Inspektora ds. zarządzania kryzysowego Krzysztofa Jankowskiego 

o przedstawienie części dotyczącej aktualnej liczby uchodźców na terenie powiatu toruńskiego 

i kwestii kwaterowania.  

Inspektor ds. zarządzania kryzysowego Krzysztof Jankowski powiedział, że łącznie na terenie 

powiatu toruńskiego mamy 239 uchodźców. Na terenie gm. Obrowo 87 uchodźców, w gm. 

Lubicz 47 uchodźców, natomiast w m. Chełmża 40 osób. Zwrócił uwagę na fakt, że w tej grupie 

jest zaledwie 9 mężczyzn, pozostali to kobiety i ogromna liczba dzieci – 131, z których w wieku 

przedszkolnym  jest 52 dzieci. Powiedział, że wiekowo dzieci zaklasyfikowane do szkoły 

podstawowej to 66 dzieci, a do szkoły średniej - 13 dzieci. W Lubiczu znajduje się 4 dzieci  

do 3 roku życia, a w Obrowie 9 dzieci do 3 roku życia. Powiedział, że w obowiązującym 

obecnie systemie obywatel Ukrainy, który przebywa na terenie RP może zarejestrować się 

fakultatywnie w punkcie recepcyjnym. Dodał, że osoby, które nie mają możliwości 

zakwaterowania się gdziekolwiek, mogą z takich punktów recepcyjnych skorzystać. Punkty 

recepcyjne przekazują dane odnośnie miejsc kwaterunku na terenie całej Polski. Punkty  

te są utworzone w różnych miejscach w Polsce, a ich położenie można sprawdzić na stronie 

rządowej. W województwie kujawsko-pomorskim mamy obecnie 2 punkty recepcyjne: Hotel 

Kopernik przy ul. Wola Zamkowa 16 w Toruniu oraz punkt przy ul. Zygmunta Augusta 20  

w Bydgoszczy. Dodatkowy punkt informacyjny Wojewody Kujawsko-Pomorskiego znajduje 

się na Dworcu Głównym PKP w Bydgoszczy przy ul. Zygmunta Augusta 7. Inspektor 

poinformował także, że podczas ostatniej telekonferencji z Wojewodą Marszałek 

Województwa zaproponował, aby otworzyć punkty informacyjno - doradcze, które różnić się 

będą od punktów recepcyjnych tym, że będą pomagały obywatelom Ukrainy załatwić sprawy 

życia codziennego.  

Inspektor K. Jankowski powiedział, że najprawdopodobniej dzieci będą chodziły do szkół  

w miejscach, w których aktualnie przebywają, że dodatkowo będą uczyć się  bezpłatnie języka 

polskiego, jednak na razie nie ma żadnych konkretnych wytycznych. W każdej gminie zostały 

wyznaczone 1 lub 2 osoby, które zajmują się koordynacją pomocy humanitarnej  

w zakresie dostarczania towarów na Ukrainę i kwaterowania osób na terenie powiatu. Dodał, 

że koordynacją nie są objęte osoby znajdujące schronienie w prywatnych domach Polaków. 

Jeśli jednak taka osoba zgłosi się w jakiejkolwiek sprawie do gminy, wówczas zostaje wpisana 

i uwzględniana w danych dotyczących przebywających na naszym terenie uchodźców. 

Poinformował, że na terenie Powiatu Toruńskiego jest przygotowanych 280 miejsc hotelowych  

czekających na obywateli. Powiedział, że otrzymaliśmy polecenie Wojewody, aby zrobić 

rozpoznanie w zakresie możliwości zbiorowego przyjęcia uchodźców na terenie gmin                           
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w świetlicach, remizach strażackich, domach kultury lub innych miejscach z dostępem do węzła 

sanitarnego. W takich miejscach będzie wymóg dysponowania łóżkami i nie będzie można 

przyjąć zbyt wielu osób ze względu na zbyt prymitywne warunki do dłuższego pobytu.  

Przewodniczący Rady podziękował za wypowiedź, następnie głos zabrał Starosta Toruński 

Marek Olszewski. 

Starosta Toruński poprosił o zabranie głosu Inspektora ds. obronnych Tadeusza Wierzbę                      

w sprawie infrastruktury krytycznej. 

Inspektor ds. obronnych Tadeusz Wierzba powiedział, że w Urzędzie Miasta Torunia                          

w Wydziale Ochrony Ludności odbyło się posiedzenie Toruńskiego Zespołu Zarządzania 

Kryzysowego, na którym wiodącym tematem była potencjalna sytuacja Polski w przypadku 

bezpośredniego zagrożenia ze strony rosyjskiej. Poinformował, że na dzisiaj nie ma problemu 

z zaopatrzeniem w wodę, ciepło, energię elektryczną, paliwo i gaz. Zaznaczył jednak, że nie 

mamy wpływu na dostarczanie energii elektrycznej, a w wypadku przerw w jej dopływie 

będziemy zdani na własne siły. W przypadku energii elektrycznej mamy dwa strumienie, które 

dostarczają nam energię elektryczną - główny i zapasowy. Obecnie nie jesteśmy w stanie 

stwierdzić czy będą przerwy w dostawie energii elektrycznej, paliw i gazu. Zaproponował, aby 

producenci działający na terenie gmin powiatu toruńskiego pomyśleli o awaryjnych źródłach 

zasilania. Powiedział, że na naszym terenie nie ma obiektów, które zapewniają dopływ ciepła 

dla większości mieszkańców, z wyjątkiem m. Chełmża. Pozostałe gminy zaopatrują się  

w ciepło we własnym zakresie.  

Na terenie powiatu toruńskiego mamy dużo studni awaryjnych, z których w warunkach 

specjalnych możemy czerpać wodę. Należałoby dokonać w gminach analizy możliwości 

uruchomienia awaryjnych systemów zaopatrzenia w wodę. Wiele z tych systemów bazuje  

na wykorzystaniu energii elektrycznej, w związku z tym należy pomyśleć co będzie  

w przypadku braku możliwości dostarczenia energii elektrycznej. Powiedział, że wiele gmin 

zaopatrywana jest w wodę przez toruńskie wodociągi, które są przygotowane na trudne 

sytuacje. Dodał, że Starosta zatwierdził w 2021 r. Regulamin Organizacyjny Starostwa 

Powiatowego na czas wojny, w którym przewidziane jest przejście na struktury wojenne. 

Starosta Toruński powiedział, że regularnie odbywane są wideokonferencje z Wojewodą, 

spotkania z Wójtami i osobami zajmującymi się zarządzaniem kryzysowym w gminach  

i każdy zestaw zadań kryzysowych ma swojego koordynatora w gminach i Starostwie 

Powiatowym. Dodał, że informacje wymieniane są na bieżąco. 

Głos zabrał Radny Andrzej Siemianowski i powiedział, że w gminie Lubicz jest 47 osób, które 

przebywają w lokalach u osób indywidualnych. Dodał, że na terenie gm. Lubicz aż 30 rodzin 

podjęło decyzję o przyjęciu uchodźców do domów. Poinformował, że brakuje przedsiębiorców, 

którzy chcieliby udostępnić swoje nieruchomości do programu Wojewody w ramach 

zakwaterowania zbiorowego. Podkreślił, że świetnie pracuje służba zdrowia. Zwrócił uwagę  

na problem braku miejsc w oddziałach przedszkolnych. Powiedział, że w świetlicy wiejskiej                      

w Brzeźnie w środy i w piątki przyjmowana i prowadzona jest zbiórka darów dla mieszkańców 

Ukrainy. 
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Przewodniczący Rady podziękował Tadeuszowi Wierzbie za wypowiedź i powiedział,  

że informacja była bardzo szczegółowa i obszerna. Aktualizacja powyższej informacji powinna 

znaleźć się na najbliższej Sesji Rady Powiatu Toruńskiego, która odbędzie się w dniu  

24.03.2022 r. w znacznie skróconej wersji. Dodał, że obecna sytuacja zmienia się z minuty  

na minutę, wobec czego będzie prosił o zaktualizowanie informacji, szczególnie tych 

liczbowych, po czym przeszedł do kolejnego punktu porządku obrad. 

Ad 5. Przewodniczący Rady odczytał Stanowisko Rady Powiatu Toruńskiego i zapytał czy                

są jakieś uwagi do przedstawionego Stanowiska. 

Głos zabrał Radny Andrzej Siemianowski i zaproponował wniesienie drobnej poprawki                  

do pierwszego zdania dodając słowo „agresywne” oraz „niezależnemu państwu Ukrainie”. 

W wyniku dyskusji do Stanowiska Rady Powiatu Toruńskiego wniesiono słowo „agresywne”. 

Wobec braku dalszych uwag Przewodniczący zarządził głosowanie nad przyjęciem Stanowiska 

Rady Powiatu Toruńskiego z wprowadzoną zmianą. Wspomniał, że powyższe Stanowisko 

opublikowane będzie na stronie internetowej i w mediach społecznościowych na platformie 

Facebook. 

W wyniku głosowania Stanowisko Rady Powiatu Toruńskiego zostało przyjęte 19 głosami „za” 

(przy 2 obecnych niegłosujących). 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

Stanowisko stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

Ad 6. Przewodniczący przypomniał, że kolejna Sesja Rady Powiatu Toruńskiego odbędzie                  

się 24.03.2022 r. 

Ad 7. Przewodniczący Rady zamknął XXXV Sesję RPT o godzinie 14:16. 

 

 

 

Protokołowała: 

Klaudia Ośkiewicz 

 

                                                                                  Przewodniczył: 

                                                                                                   Przewodniczący Rady 

                                                                                                    Powiatu Toruńskiego 

 

                                                                                    Paweł Polikowski 

 


